
سرلشکر باقری: تجهیزات دفاعی کشور بدون 
وابستگی به خارج نوسازی می شوند

نسبت  ما  تجهیزات  گفت:  مسلح  نیروهای  کل  ستاد  رئیس 
هزینه  اینکه  بدون  دنیا  کشورهای  و  همجوار  کشورهای  به 
خارج  از  واردات  وابسته  اینکه  بدون  و  کنیم  پرداخت  سنگینی 
ستاد  رئیس  باقری  محمد  می شوند.سرلشکر  نوسازی  باشیم 
و  بهینه سازی  مرکز  در  حضور  با  امروز  مسلح   نیروهای  کل 
این مجموعه  از بخش های مختلف  نزاجا،  نوسازی شهید زرهرن 
از  مسلح  نیروهای  کل  ستاد  رئیس  برنامه  این  کرد.در  بازدید 
بازسازی  و  اورهال  خط  چیفتن،  تانک  بازسازی  و  اورهال  خط 
خودکششی  توپ های  بازسازی  و  اورهال  خط  اسکورپین،  تانک 
و  بازسازی  خط  اپتیکی،  ادوات  اورهال  خط  سنگین،  ادوات  و 
در  مسلح  نیروهای  ستادکل  کرد.رئیس  بازدید  تریلر  اورهال 
کاری  اینکه  بیان  با  خبرنگاران  جمع  در  بازدید  این  حاشیه 
است،گفت:  ارزشمند  بسیار  می شود  انجام  مجموعه  این  در  که 
در  اصلی  مسئولیت  ارتش  فقرات  ستون  به عنوان  زمینی  نیروی 
این  و  بر عهده دارد  را  دفاع سرزمین خشکی جمهوری اسلامی 
پیشرفته  تجهیزات  به  متکی  زیادی  حد  تا  سنگین  مأموریت 
آتش  قدرت  و  تحرک  قدرت  کنار  در  نیرو  این  افزود:  است.وی 
تجهیزات، با بهره مندی از نیروی انسانی با مهارت، عالم و فداکار 
کند.رئیس  دفاع  ما  سرزمین  از  اطمینان  با  می توانند  شجاع  و 
با تحرک سال های اخیر  اینکه  بیان  با  نیروهای مسلح  ستاد کل 
به  را  خود  نقش  مرکز  این  گرفته،  صورت  که  خوبی  اقدامات  و 
خوبی انجام می دهد، تصریح کرد: بخش های زیادی از تجهیزات 
نوبت  در  دیگری  بخش های  و  شده  بازسازی  زمینی  نیروی 

نگهداری و تعمیر است.
نداریم  این  به  نیاز  بخش هایی  در  ما  گفت:  باقری  سرلشکر 
در  بخریم،  جدید  تجهیزات  و  گذاشته  کنار  را  تجهیزات مان  که 
تست  و  نفربرها  و  توپ ها  تانک ها،  اصلی  بخش  حفظ  با  واقع 
و  می شوند  بروزرسانی  و  تعویض  آن ها  تجهیزات  آنها،  کارآمدی 
تجهیزات  بود.وی گفت:  دنیا خواهیم  روز  به  تجهیزات  دارای  ما 
اینکه  بدون  دنیا  کشورهای  و  همجوار  کشورهای  به  نسبت  ما 
از  واردات  وابسته  اینکه  بدون  و  کنیم  پرداخت  سنگینی  هزینه 

نوسازی می شوند. باشیم  خارج 

سخنگوی وزارت خارجه:

ائتلاف های آمریکایی باعث ناامنی شده است 
سخنگوی وزارت امور خارجه در واکنش به خبر تشکیل ائتلاف 
آمریکایی در خلیج فارس گفت: ائتلاف های آمریکایی باعث ناامنی 
شده است.به گزارش مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور 
خارجه، اقای موسوی در واکنش به خبر تشکیل ائتلاف آمریکایی 
در خلیج فارس گفت: تاریخ نشان می دهد که ائتلاف های آمریکایی 
ایجاد  امنیت  تنها  نه  تاکنون  و  نبوده  همواره جز اسمی بی مسمّا 
نکرده بلکه باعث ناامنی و بی ثباتی بیشتر در مناطق مختلف جهان 

شده است. 
نیاز آمریکا به سوء  به  اشاره  با  امور خارجه  سخنگوی وزارت 
اقدامات  دادن  نشان  مشروع  برای  کشور ها  دیگر  نام  از  استفاده 
اقدام آمریکا که اهداف و مطامع خود را  این  افزود:  یکجانبه خود 
و  ضعف  نشانه  می سازد  پنهان  دیگر  کشور های  معدود  نام  پشت 

فقدان مشروعیت بین المللی است. 
وی از کشور های منطقه خواست با اتکاء به ظرفیت های خود 
پایدار و همه جانبه در منطقه گام  امنیت  و همسایگان در جهت 

بردارند. 
اقای موسوی افزود: جمهوری اسلامی ایران به عنوان کشوری 
که طولانی ترین سواحل را در خلیج فارس دارد همچنان با قدرت 
تمام به حفظ منافع اقتصادی و امنیتی خود از جمله امنیت و ایمنی 

کشتیرانی در این پهنه آبی ادامه خواهد داد.

نماینده چین در امور غرب آسیا

افزایش تنش ها با خروج آمریکا از برجام 
باعث  ایران،  بر  آمریکا  یکجانبه  تحریم های  اعمال  ژای جون: 

تنش ها در غرب آسیا شده است.
   به نقل از شبکه تلویزیونی رویترز، ژای جون نماینده ویژه 
چین در امور خاورمیانه  اعلام کرد چین با کشورهای غرب آسیا 
برای برقراری صلح, ثبات و توسعه در این منطقه همکاری خواهد 

کرد. 
ژای اخیرا از سفر به مصر, عربستان سعودی و ایران به پکن 
بازگشته است و این نخستین سفر خارجی او به عنوان نماینده ویژه 
چین در امور خاورمیانه بود. این دیپلمات ارشد چین در کنفرانس 
خبری گفت با مقامات این سه کشور و همچنین دبیرکل اتحادیه 

عرب درباره مسائل غرب آسیا  تبادل نظر کرده است.
باوریم که تنش ها تشدید شده است و  این  بر  او گفت: »ما 
مسائل مهم و بحث برانگیز در غرب آسیا  هنوز حل نشده اند. علل 
داخلی همانند مسائل قومیتی, مذهبی و سیاسی و ژئوپلتیکی در 
ورای این اختلافات و تنش ها وجود دارد. علل خارجی هم برای این 
تنش ها وجود دارد همانند اینکه کشورهای خاصی در حال اعمال 
سیاست های یکجانبه گرایانه و قلدرمأبانه بر این منطقه هستند تا 
واقعیات  و  آسیا  غرب  تاریخ  گفت:  برسند.وی  خودشان  اهداف  به 
در این منطقه بارها نشان داده است که منافع کوتاه مدت, اعمال 
فشارهای یکجانبه یا توسل به زور سبب حل و فصل این مشکلات 
نخواهد شد بلکه سبب وارد شدن خسارت های پایداری به منطقه 
می شود و این روند برای هیچ کسی خوب نیست.«ژای همچنین 
خاورمیانه  در  ثبات  و  امنیت  پیشبرد  برای  ها  طرف  همه  گفت 
ابراز امیدواری و از پیشنهادات سازنده چین و ابتکار عمل های  
را  بیشتری  های  تلاش  امیدوارند چین  و  اند  کرده  تمجید  پکن 

برای پیشبرد صلح, ثبات و توسعه منطقه ای بکار گیرد.
این مقام چینی گفت: »چین به همراه دیگر طرف ها به یافتن 
ابزارها به منظور پیشبرد امنیت و ثبات منطقه ای ادامه  راه ها و 
و  توسعه  امنیت,  پیشبرد  در  سازنده  و  مثبت  نقشی  و  دهد  می 
موضوع  نخستین  کند.  می  ایفا  فارس  خلیج  منطقه  در  شکوفایی 
بازگرداندن موضوع هسته ای ایران در مسیر توافق نامه جامع در 
برای  شرایطی  ایجاد  دوم,  مسئله  است.  ممکن  زمان  ترین  سریع 
گفتگو و رایزنی در میان کشورهای منطقه خلیج فارس و نکته سوم 
پیشبرد یک نقش سازنده برای کشورهای خارج منطقه در اشاعه 
امنیت منطقه ای است.«او همچنین خاطرنشان کرد تنش ها در 
منطقه خلیج فارس به واسطه خروج یکجانبه آمریکا از طرح جامع 
ها  تحریم  مجدد  اعمال  و  در سال ۲۰۱۸  )برجام(  اقدام مشترک 

علیه ایران تشدید شد.

 اسد: توقیف نفتکش حامل نفت ایران 
توسط انگلیس دزدی دریایی بود

توسط  ایران  نفت  حامل  کشتی  توقیف  سوریه  رئیس جمهور 
دولت انگلیس را دزدی دریایی خواند. 

بشار اسد رئیس جمهور سوریه در بخشی از گفت وگوی خود 
با شبکه راشا تودی در پاسخ به سوالی درباره اقدام انگلیس برای 
را  ایران در تنگه جبل الطارق، آن  توقیف یک نفتکش حامل نفت 

دزدی دریایی توصیف کرد.
اسد در ادامه این مصاحبه که مشروح آن صبح دوشنبه پخش 
می شود، تصریح کرد: این اقدام دزدی دریایی است که توسط رژیم 
رژیم،  چراکه  است،  رژیم  معنای  دقیقا  این  گرفت.  انجام  بریتانیا 

راهزنی و این گروه ها )تروریستی( چیزی شبیه به هم هستند.
نیروهای انگلیسی در تیرماه سال جاری در اقدامی غیرقانونی 
یک نفتکش  حامل نفت ایران را به این بهانه که مقصد آن سوریه 
بوده در منطقه جبل الطارق توقیف کردند. اما شش هفته بعد دادگاه 
عالی جبل الطارق، علی رغم مخالف آمریکا حکم به رفع توقیف این 

کشتی داد.

وزیر امور خارجه با بیان اینکه تـرتیبات تـجاری اکو 
اھمیت ویژه ای بـرای جـمھوری اسـلامی ایران دارنـد، 
گفت:  »اکوتـا« و دیگر تـرتیبات تکمیلی درون مـنطقه 

ای باید عملیاتی شـوند. 
بیست  در  خارجه  امور  وزیر  ظریف  محمدجواد 
آنتالیای  در  که  اکو  وزیران  شورای  نشست  چهارمین  و 
ترکیه برگزار شد، با بیان اینکه مـراتـب تشکر خـود را از 
دولـت و مـردم جـمهوری تـرکیه بـرای مـهمان نـوازی 
میکنم،  ابـراز  نشسـت  این  بـرگـزاری شـایسته  و  گـرم 
را  خـود  احـترام  مـراتـب  دارم  تـمایل  ھمچنین  گفت: 
بـرای  دبیرخـانـه   در  ھمکارانـش  و  دبیرکل  رئیس،  به 

تـلاش ھـای ارزشمندشان ابراز دارم.
اکو  ھـای  ظـرفیت  محترم،  دوستان  افزود:  وی 
مـا  مـنطقه  در  اقـتصادی  انـسجام  و  ھـمگرایی  بـرای 

ھـمچنان دسـت نـخورده بـاقی مـانـده اسـت.
اصلی  اولـویت  اینکه  به  اشاره  با  خارجه  امور  وزیر 
دسـتور کار مـا باید  تـحقق »اجـتماع اکو«  ھـمراه بـا 
تـرویج صـلح و ثـبات و بهـروزی بیشتر مـردمـان مـنطقه 
داشت:  اظهار  بـاشـد،  مشـترک  غنی  ھـای  ارزش  و 
از  بــرخــورداری  بــا  اقــتصادی  ھمکاری  ســازمــان 
جـفرافیایی  مــوقعیت  نــفری،  میلیارد  نیم  جــمعیتی 
فـوق الـعاده، مـنابـع سـرشـار انـرژی و مـعدنی، مـنابـع 
انـسانی پیشرفـته، بـازار تـجاری بـزرگ و قـرابـت ھـای 
مـوردنیاز  ھـای  مـولـفه  تـمامی  تـاریخی  و  فـرھنگی 
را  ھا  ملت  میان  ھمکاری چندجانبه  در  موفقیت  بـرای 

دارا است.
و  اولـین  حـال  ایـن  بـا  کرد:  تاکید  ظریف 
مـھمتریـن چـالـش مسـتمر مـا نـبود الـگوی مـناسـب 
سـرمـشق  واقـع  در  و  اقـتصادی   ھـمکاری  بـرای 

تـوسـعه اقـتصادی اسـت.
سـاخـتار  باید  راسـتا  ایـن  در  اینکه  بیان  با  وی 
مجددا  ھدف  این  به  رسیدن  بـرای  ھـمکاری 
سازماندهی شود، افزود: سـند چـشم انـداز اکو ۲۰۲۵ 
مـنطقه  تـعامـل  ارتـقای  بـرای  مـا  تـلاش  آخـرین 
طـرفین  عـلاقـه  مـورد  مـختلف  ھـای  زمینه  در  ای 
تـجارت  انـرژی،  نـقل،  و  حـمل  و  تـرانـزیت  شـامـل 

اسـت. و گـردشـگری 
رئیس دستگاه دیپلماسی اضافه کرد: مـا نیاز داریم 
اجـرای مـوثـر چـشم انـداز ۲۰۲۵ را از طـریق مکانیسم 
ھـا و طـراحی ھـای پیش بینی شـده شـتاب ببخشیم. 
شـورای وزیران باید از وزرای بـخش ھـای ذیربـط و نیز 
دبیرخـانه اکو بـه مـنظور تـبدیل این سـند بـه گـامی 
مـھم در راسـتای تـحقق اھداف و مقاصد عالیه سازمان، 

کمال حمایت را داشته باشند.
فـعالیت  و  کریدور  تـاسیس  اینکه  بیان  با  ظریف 
سـازمـانی  اولـویت  آن  بـا  مـرتـبط  مـدیریتی  ھـای 
ایران  در  مـا  گفت:  اسـت،  نـقل  و  حـمل  بـخش 
حـلقه ھـای  ایجاد  بـرای  عظیمی  گـذاری  سـرمـایه 

ھـای  طـرح  حـال  این  بـا  ایم.  داده  انـجام  گمشـده 
و  حـمل  چـارچـوب  تـوافـقنامـه  ھـمچون  اسـاسی 
نـقل و تـرانـزیت )TTFA( ھمچنان در انتظار اجرا توسط 

کشورھای عضو است.
وی تاکید کرد: بـه مـنظور افـزایش میزان تـجارت 
تـر  پـایین  بسیار  که  اکو  عـضو  کشورهـای  میان  کل 
و  دوجـانـبه  های  رویه   بـه  اسـت،  انـتظاراتـمان  از 
سـازی  هـمسان  و  تسهیل  مـنظور  بـه  چـندجـانـبه 
تـجارت مـنطقه ای نیاز داریم تـا از این طـریق بـتوانیم 
مـناسـبات تـجاری مـان را سـریعتر، ارزان تـر و قـابـل 

پیش بینی تـر کنیم.
تـراکنش  انـجام  داشت:  اظهار  خارجه  امور  وزیر 
هـزینه  کاهـش  تـهاتـر،  ملی،  ارزهـای  بـا  مـالی  هـای 
تـرخیص  تسـریع  و  تـاخیرهـا  بـردن  بین  از  و  هـا 
باید  که  است  هایی  رویکرد  از  بـرخی  تـنها  گـمرکی 

تقویت شوند.
ظریف با تاکید بر اینکه ایجاد مـقاصـد گـردشـگری 
خـدمـات  و  مـتنوع  مـحصولات  ارایه  بـا  هـمراه  سـبز 
کیفی در مـنطقه یکی از اهــداف چــشم انــداز ۲۰۲۵ 
از ظــرفیت هــای  بــرداری  بهــره  اســت، گفت:  اکو 
شــگرف همکاری در حـوزه گـردشـگری نیازمـند یک 

بـرنـامـه اقـدام هـوشـمندانـه اسـت.
بـه  منجـر  که  ابتکاری  هـر  از  مـا  کرد:  تاکید  وی 
تـقویت شـبکه تـمامی ذینفعان در حـوزه گـردشـگری 
شـود و نیز از راه انـدازی یک سـامـانـه الکترونیکی بـا 
اسـتفاده از فـناوری هـای نـوین و بـه اشـتراک گـذاری 
آفرینی  هم  های  فعالیت  منظور  به  ها  رویه  به  و  دانش 

استقبال می کنیم.
هــای  فــعالیت  اینکه  بیان  با  خارجه  امور  وزیر 
مــرتــبط بــا فــناوریهای اطــلاعــاتی و ارتــباطی نیز 
می تــوانــند بــه عــنوان کاتـالیزوری بـرای پیشرفـت 
مـا عـمل کنند، افزود: در این رابـطه، مـا اهمیت ویژه ای 
بـرای اجـرای راهـبرد مـنطقه ای تـوسـعه اطـلاعـات و 

جـامـعه اکو ۲۰۲۵ و نیز »بـرنـامـه اقـدام« که دردومین 
باکو  ارتباطات اکو در دسامبر ۲۰۱۷ در  نشست وزیران 

مطرح شد قایل هستیم.
ظریف با بیان اینکه مـوفقیت سـازمـان اکو جـز بـا 
مـشارکت فـعالانـه تـمامی کشورهـای عـضو غیرقـابـل 
مـوافـقتنامـه های  تـرتیبات  ادامه:  اسـت.  تـصور 
منفی  تـاثیرات  کامـل  عـضویت  از  کمتر  بـه  مـوسـوم 

و بنیادین خـود را بـر عملکرد سـازمـان داشـته انـد.
وی گفت: مـا نیاز داریم تـمامی اعـضای اکو را در 
فـعالیت هـایمان مــشارکت دهیم و در عــوض اقــتضا 
تــمامی  بــرای  را  خــود  افــزوده  ارزش  اکو  کند  می 

کشورهای عضو ثابت کند.
اصلی  اهــداف  کرد:  تاکید  خارجه  امور  وزیر 
یکمین  و  بیست  در  که  اصــلاحــات  کنونی  فــرایند 
مـطرح  تهـران  در   ۲۰۱۳ در  اکو  وزیران  نشســت 
نـهادی،  هـای  ظـرفیت  ارتـقای  بـر  مشـتمل  شـد 
طـور  بـه  و  اسـت  سـازمـان  عملیاتی  و  مـقرراتی 
اثـربخشی،  افـزایش چشمگیر  بـه  تـوانـد  می  بـالـقوه 
آن  دبیرخانه  و  سازمان  عملکرد  و  ارتـباط  کارایی، 

منجر شود.
بــه  ایران  اســلامی  جــمهوری  گفت:  ظریف 
عــنوان یکی از بنیانــگذاران اکو بــه طــور کامــل از 
فــرایند اصـلاحـات حـمایت کرده و بیشترین انـعطاف 
از خـود بـه مـنظور تـامین مـنافـع و رفـع  پـذیری را 
داده  نـشان  غیربنیانـگذار  کشورهـای  هـای  نـگرانی 

اسـت.
رسیده  فـرا  آن  زمـان  اکنون  که  این  بیان  با  وی 
اســت نیروی مــورد نیاز بــرای اصــلاحــات را بــاز 
تــولید کنیم و بــر نــتایج امیدوارکننده اصلاحات توافق 
داشته باشیم، اظهار داشت: در زمـانی که چـندجـانـبه 
می  قـرار  صـدمـه  مـورد  مـرتـب  طـور  بـه  گـرایی 
گیرد، سـازمـان همکای اقـتصادی بـا دهه هـا تجـربـه، 
ارتـقای  بـرای  انـتخاب  بهـترین  اولین و  از پیش،  بیش 

مـناسـبات اقـتصادی میان کشور هـای عـضو اسـت.
وزیر امور خارجه گفت: بـه رغـم سختی هـایی که 
مـردم ایران در زمـان تـروریسم اقـتصادی و اقـدامـات 
تجـربـهمی  پـروا  بی  و  ظـالـمانـه  و  یکجانـبه  قهـری 
خـود  تعهـدات  بـه  ایران  اسـلامی  جـمهوری  کنند، 
ادامـه  هـایش  و طـرح  هـا  بـرنـامـه  و  اکو  بـه  نسـبت 

می دهـد.
ارتـباطی  هـای  طـرح  ایران  کرد:  تصریح  ظریف 
بـازار  تـرانـزیت،  و  نـقل  و  حـمل  حـوزه  در  اکو 
ارتـباطی  و  اطـلاعـاتی  هـای  فـناوری  بـرق،  و  انـرژی 
بـه  گـردشـگری  صـنعت  نیز  و  دیجیتال  ارتـباطـات  و 
عـنوان بـه صـرفـه تـرین و پـربـازده تـرین طـرح هـای 
مشـترک میان کشورهـای عـضو را مـدنـظر قـرار داده 

ایم.
ایران آمـاده  اینکه جـمهوری اسـلامی  بیان  با  وی 
اسـت تـمامی ظـرفیت هـای شـگرفی که در این حـوزه 
هـا دارد را در اختیار کشورهـای اکو قـرار دهـد، گفت: 
این دعـوتی بـاز بـه نـمایندگی از بخش خصوصی ایران 

برای همتایانشان در منطقه اکو است.
تـرتیبات  اینکه   بیان  با  دیپلماسی  دستگاه  رئیس 
جـمهوری  بـرای  ای  ویژه  اهمیت  نیز  اکو  تـجاری 
دیگر  و  »اکوتـا«   داشت:  اظهار  دارد،  ایران  اسـلامی 
تـرتیبات تکمیلی درون مـنطقه ای باید عملیاتی شـونـد 
تـوسـعه  بـتوانـند مـشارکت کامـل خـود در  تـجار  تـا 
هـمه جـانـبه و پیشرفـت مـنطقه و مـلت هـای مـنطقه 
نیز  دنیا  مناطق  دیگر  در  رویه  این  بـاشـند.  داشـته  را 

اتفاق افتاده است.
ظریف بیان کرد: ایران قـویا بـه اجـرای این طـرح 
تـرتیبات  سـازی،  مـتنوع  یا  فـعال سازی  طـریق  از 
مـنطقه ای لازم در حـوزه هـای تـجاری مـانـند تسهیل 
رویه هـای گـمرکی و بـازرگـانی، حـوزه هـای پـولی و 
و  امنیتی  تـرتیبات  نـقل چـندوجهی،  و  بـانکی، حـمل 

مـرزی، مـبارزه بـا قـاچـاق و غیره متعهد است.
دبیرخـانـه  در  باید  که  بسیار مهمی  نـقش  به  وی 
اکو در مسیر مشـترک تـمامی مـا ایفا شـود پرداخت و 
اظهار داشت: مـا بـه عـنوان کشورهـای عـضو نیاز داریم 
مـنابـع مـالی و انـسانی لازم بـرای این سـازمـان را مهیا 
کنیم تـا دبیرخـانـه بـتوانـد مـامـوریت خـود را انـجام 

دهـد.
هـای  تـلاش  از  مـا  کرد:  تاکید  خارجه  امور  وزیر 
دبیرکل و همکارانـش در دیگر نـهادهـای اکو از جـمله 
در  آن  ای  مـنطقه  تخصصی  نـهادهـای  و  هـا  آژانـس 
مـصوب،  هـا  مـامـوریت  کامـل  اجـرای  از  اطمینان 
اسـتفاده کامـل از مـنابـع در دسـترس و بهـره بـرداری 
مـان  سنتی  و  جـدید  شـرکای  بـا  شـراکت  از  کامـل 

بـویژه خـانـواده سـازمـان مـلل تشکر می کنیم.
اقدامات  داریم  انـتظار  آنـها  از  مـا  گفت:  ظریف 

قاطعانه بیشتری در این حوزه ها بردارند.

بازرسان  از  گفت:  اتمی  انرژی  سازمان  سخنگوی 
آژانس هنگام خوراک دهی و جمع آوری محصول در فردو 
دعوت شد و قرار است فردا بازرسان به اینجا )فردو( بیایند 

تا نمونه گرفته شده را ببینند و راستی آزمایی کنند. 
بازدید  از  پس  شنبه  روز  صبح  کمالوندی  بهروز 
خبرنگاران از تاسیسات غنی سازی فردو در نشست خبری 
اظهار کرد: تا به حال سه گام برداشته شده بود که بنا به 
دستور رئیس جمهور و رئیس شورای عالی امنیت ملی به  
۱۰۴۴ سانتریفیوژ در این سایت گاز UF۶ تزریق شود و 
امروز دیدید که این ماشین ها فعال هستند و محصول آنها 

نمونه گیری شده است.
کمالوندی اظهار کرد: از ۱۵ آبان گام چهارم اعلام شد 
و به سازمان دستور داده شد در این رابطه و همان طور که 
انتظار می رفت کاری که چند روز طول می کشد در کمتر 

از یک روز انجام شد.
مواد  فردو  در  سال   ۱۵ تا  بود  قرار  داد:  ادامه  وی 
هسته ای نباشد اما این کار با انتقال یک سیلندر از نطنز به 
فردو انجام شد که حدود ۲ تن گاز منتقل شد. ما در این 
سال های اخیر کار غنی سازی روی پسماندهای باقی مانده 
از جریان غنی سازی را بهینه کردیم و به جز غنی سازی 
مستقیم با مواد اولیه از پسماندها هم اورانیوم غنی شده 
گرفتیم. الان ۲۵ تن از آنها را داریم که ۲ تن آن به فردو 

منتقل شد.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی تصریح کرد:  مرکز ملی 
تولید  و مرکز  مواد  استانداردسازی  و  خلاء، مرکز کنترل 
ایزوتوپ پایدار از مسیرهای غیر سانتریفیوژی را به علاوه 
عملیات غنی سازی اکنون در سایت فردو داریم. فردو در 
بخش غنی سازی دو بال دارد که یک بال آن فعال است و 
در بال دیگر سانتریفیوژها جمع آوری شده است اما باید 
بگویم اگر قرار باشد در بال دیگر سانتریفیوژ بیاید دیگر از 
نسل اول نیست و حتما از ماشین های پیشرفته خواهد 

بود.
وی گفت: دو آبشار ۱۷۴ تایی را قرار نیست به آنها 
اورانیوم تزریق کنیم بلکه مخصوص ایزوتوپ پایدار هستند 

که از روش های ارزان است.
به  آینده  های  روز  فردو طی  کرد:  اظهار  کمالوندی 
حداکثر ظرفیت خود خواهد رسید. با آمدن فردو به ۹۵۰۰ 
برجام دیگر  از  به ظرفیت قبل  سو می رسیم که نسبت 

فاصله ای باقی نمی ماند. از الان زمان به نفع ماست.
وی تاکید کرد: ایران همواره به تعهدات خود پایبند 
بوده است و بنا نداشت تعهداتش را انجام ندهد اما با توجه 
به اینکه توازن اجرای تعهدات به هم خورده بود ناچار به 

انجام این اقدامات شدیم.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی اضافه کرد: امیدواریم 
به گام های دیگر نیاز نباشد و طرف های مقابل تعهدات 
انجام دهند. آن چه  اقدامات شان که متعهد شده اند را  و 
مربوط به سازمان انرژی اتمی است چه در زمان مذاکرات 
و چه اجرای برجام و چه هم اکنون، کارها در زمان مناسب 

خود انجام شده است.
را  بوشهر  ریزی  بتن  مرحله  یکشنبه  روز  وی گفت: 
برای واحد ۲ نیروگاه داریم و این کار حداقل دو سال زمان 
ایمنی که مثل آتش نشانی  برد. بوشهر و مرکز نظام  می 
است مورد تحریم قرار گرفت اما با این وجود در این زمینه 
هم گام های خوبی برداشته شده است و انشاءالله تا ۱۴۰۴ 
به مدار می رسد و دو سال بعد واحد ۳ راه اندازی خواهد 

شد.
کمالوندی درباره ممانعت سازمان از ورود یک بازرس 
آژانس و لغو اعتبارنامه این فرد گفت: این مسائل به آژانس 
اطلاع داده شد و این به خاطر آن بود که این فرد یا آغشته 
به مواد است یا موادی همراهش است و گزارشی به انس 
دادیم و در آژانس هم مطرح شد و به نظر ما اعضا متوجه 

شدند. چون گزارش ما منطقی و مستدل بود و اسناد و 
فیلم هایی داریم که اثبات می کند استدلال ما را.

که  کننند  سوءاستفاده  خواستند  عده ای  افزود:  وی 
ما  اما  نیست،  بازرسان  مصونیت  به  پایبند  ایران  بگویند 
گزارشی کاملا حقوقی و مستدل ارائه کردیم. ما گفتیم بر 
اساس پادمان، مصونیت محدودیت دارد و برای استفاده های 
است.  ماموریت  انجام  منظور  به  فقط  و  نیست  شخصی 
نمی شود در این رابطه یک طرفه مساله را دید و مقررات 

تاکید دارد که نمی توان از مصونیت ها سوءاستفاده کرد.
این مقام سازمان انرژی اتمی گفت: به دلیل تجربیات 
تلخ خرابکاری ها در صنعت هسته ای سیستم کنترلی قوی 
داریم که این نوع اتفاقات را کنترل می کند و بخشی از این 

نوع کنترل ها را به آژانس هم توضیح دادیم.
وی درباره برنامه کشور برای رسیدن به ۱۹۰ هزار سو 
با بیان اینکه توان ما از این سطح هم فراتر است، گفت: با 
برنامه های فعلی حداقل  ۲۵۲ هزار سو برای ما صد در صد 
ممکن است اما تا یک میلیون سو هم بسته به پیشرفت 
ماشین های سانتریفیوژ ها امکان پذیر است. گام سوم با 
سرعت دادن به ماشین های جدید کمی دست ما را باز می 
کند اما رسیدن به یک میلیون سو کاملا به این ماشین ها 
بستگی دارد. الان بالای ۵۰۰ کیلو ذخیره سوخت داریم اما 
اینها را باید به سوخت نیروگاهی تبدیل کنیم. برای بوشهر 
سوخت فعلا داریم. برای تولید سوخت نیروگاهی بخشی از 
راه را رفتیم اما تکنولوژی ما نیاز به تکامل دارد و همزمان 
اینها را باید پیش ببریم. در چند سال آینده انشاءالله تولید 

کنننده سوخت نیروگاهی هم خواهیم بود.
وی گفت: تکنولوژی که ذخایر جمع آوری شده را به 
سوخت نیروگاهی باید تبدیل کند در حال تکمیل است و 
باره خبرهای خوبی خواهیم  این  آینده در  در چند سال 

شنید.
ولی  نیست  آخر  گام  مرحله،  این  کرد:  تاکید  وی 
امیدواریم طرف مقابل به راه بیاید و به خودش بیاید. در 
نیست.  ای  هسته  و  فنی  فقط  ایران  گام های  حال  عین 
اما برای اجرای  کشورهای غربی حق را به ما می دهند. 
تعهداتشان عذر و بهانه می آوردند. این گام ها برای آن 
است که آنها را متقاعد کنیم برگردند و اگر برگردند می 

توان از این گام ها برگشت.
اینکه نمی دانیم گام های بعدی  بیان  با  کمالوندی 
چه خواهد بود، افزود: درباره گام چهارم تا چند روز قبل 
هم خودمان نمی دانستیم چه خواهد بود البته پیشنهادات 
را ما ارائه کرده بودیم و حداقل ۱۵ پیشنهاد داشتیم. الان 
به جایی رسیدیم که صنعت هسته ای محدودیت ها را کنار 

گذاشته است.
که  داریم  را  برنامه  این  کرد:  اظهار  صالحی  معاون 
نسل اول سانتریفیوژ را از رده خارج کنیم. در بلندمدت 
کدام  اینکه  و  بود  نخواهد  اول  نسل  از  ما  ماشین های 
انبوه برسد به تصمیم فنی و سیاسی  ماشین ها به تولید 

کشور بازمی گردد.
تورقوزآباد  در  خرابکاری  وجود  احتمال  درباره  وی 
گفت: در این باره مساله آلودگی نیست، ذراتی که می توانند 
پرواز کننند هر جایی می تواند باشد و آلودگی با غنای بالا 
اصلا در آنجا مطرح نیست. در عین حال موضوعی مثل 
تورقوزآباد ممکن است برای هر کشوری در ارتباط با آژانس 
باشد. اصلا مساله مهمی در این باره نیست و کاملا قابل 

حل است البته تلقی ما این است.
و  ایمنی  پادمانی،  مقررات  اهمیت  به  اشاره  با  وی 
امنیت گفت: هر سایت هسته ای کنترل های خاص خود 
را دارد. ما در نیروگاه بوشهر تجهیزات را قبل از نصب در 

جایی قرنطینه می کنیم و این یک عمل خوب است که 
آژانس این کار ما را به دیگران هم توصیه می کند از طرفی 

اقداماتی که به ما توصیه می شود انجام دهیم.
وی تاکید کرد: تورقوزآباد برای بخش خصوصی است 
و سایت ما نیست و هر اتفاقی می تواند در آن انجام شود. 
اسرائیلی ها سعی کردند سر و صدایی انجام دهند اما به 
باعث شد گزارش جامعی در  این مساله  و  ضررشان شد 

آژانس ارائه شود و موارد بیشتری توضیح داده شود.
وی در پاسخ به ایسنا با توجه به واکنش اروپایی ها 
که  نیستند  جایگاهی  در  اروپایی ها  گفت:  چهارم  گام  به 
موضوع را به شورای امنیت ببرند آنها باید به تعهداتشان 

در برجام بازگردند.
کمالوندی افزود: تصمیم برای اجرای گام های کاهش 
تعهدات در سطوح بالا مطرح و تصمیم گیری می شود. ما 
تا یک سال صبر کردیم اما تصمیمات بر اساس حقایق و 
اتخاذ می  نتیجه حساب شده  مشورتی گرفته می شود و 

شود.
وی ادامه داد: به نظر، برخی مثل رژیم صهیونیستی 
و آمریکای امروز و کشورهای حاشیه خلیج فارس برجام را 
نمی خواهند. در ایران هم اصل بر برجام نیست که به هر 
دلیلی حفظ شود اگر منافع ما ایجاب کند که برجام نباشد 
از آن خارج خواهیم شد و اینها بر اساس محاسباتی انجام 
می شود البته برخی می گویند این گام ها و اقدامات کم 
است و برخی می گویند زیاد است اما تصمیم بر اساس یک 

برآیند در سطح کل کشور است.
وی درباره روند تولید ایزوتوپ های پایدار اظهار کرد: 
الان در وضعیتی هستیم که بدون روس ها هم می توانیم در 
زمینه رادیو ایزوتوپ ها کار را ادامه دهیم اما با توجه به 
همکاری خوب ما با روس ها در سطوح مختلف می خواهیم 
خوبی  تجربیات  آنها  علاوه  به  شود.  حفظ  همکاری  این 
دارند و کشوری است که ایزوتوپ های پایدار دنیا را تامین 
می کند و حتما با سرعت و نتیجه خوب تری کنار روس ها 
پیش می رویم. در رابطه با پروژه مشترک رادیوایزوتوپ ها 

می توانم بگویم رفته رفته به مرحله تولید خواهیم رسید.
اتمی گفت: ما در اجلاس  انرژی  سخنگوی سازمان 
عمومی که اخیرا در آژانس بود با مقامات اتحادیه اروپا و 
چین و انگلیس هم دیدار داشتیم. چینی ها مقداری تحت 
فشار بودند و آمریکایی ها فشار می آوردند. قبلا تیم آمریکا 
ترامپ کلا تیم عوض  از  بعد  همکاری خوبی داشت ولی 
شد و شروع کردند به فشار به کشورها. پیش بینی شده 
این  در  همکاری  است  قرار  خورد  برهم  برجام  اگر  حتی 
زمینه ادامه یابد و در قطعنامه ۲۲۳۱ هم این آمده بود. ما 
چینی ها هم گفتیم که نباید منتظر معافیت های هسته ای 
انگلیسی حضور و مذاکرات خوبی  آمریکا باشند و هیات 
داشت. تیم های ایران و چین هم در رفت و آمد است و 

روند الان به خوبی در حال انجام است.
وی درباره روند تحولات در بازطراحی رآکتور اراک 
گفت: الان قراردادهای بلندمدت تر و مهم تری را پیش رو 
داریم و امیدواریم به زودی خبر امضا شدن آنها را بدهیم 
قرار  البته  است.  تجهیزات  نصب  و  به ساخت  مربوط  که 
خرید تجهیزات هم مدنظر است با این نگاه که اگر نمی 
در  مساله  این  و  کنیم  خریداری  بتوانیم  بسازند  خواهند 
زمان مذاکرات مورد بررسی  و تفاهم هم قرار گرفته است.

کمالوندی در پاسخ به سوالی گفت: آنچه در رابطه با 
بازگشت پذیری اقدامات ایران مد نظر است اینکه اطلاعات 
اما  توان پاک کرد  را نمی   IR۶ و دانش در مورد ماشین
بقیه موارد مواردی است که اگر طرف مقابل جدی باشد 
قابل برگشت است. آن هایی که در حوزه تحقیق و توسعه 

است قابل برگشت نیست مثلا در مورد زنجیره ها. اگر می 
خواهند و برایشان مهم است که دانش ما دیرتر تکامل پیدا 

کند باید هر چه سریع تر اقدام کنند.
وی درباره همکاری ایران در پروژه ایتر اظهار کرد: این 
پروژه با پول و دانش یک کشور قابل انجام نیست. آنها با 
بازدیدی که از تجهیزات و منابع انسانی ما داشتند متقاعد 
نیروی  اما  است  قدیمی  ما  تجهیزات  چند  هر  که  شدند 
انسانی بسیار توانمندی را در اختیار داریم و حضور نیروی 
ایرانی در این پروژه می توانست بسیار محکم کننده باشد. 
اما در نهایت با فشار آمریکایی ها از ورود و همکاری ایران 
در این پروژه جلوگیری شد. البته در فرانسه صحبت کردیم 
در سفری که داشتیم و سه چهار هیات ایرانی در رابطه با 

همکاری در حوزه گداخت تبادل شدند.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی در پاسخ به این پرسش 
که گفته می شود ایران سطح غنی سازی اش را روی ۵ 
درصد نگه داشته است در حالی که خط قرمز اروپا غنی 
سازی ۲۰ درصد است؟ گفت: این مسائل و ادعا از سوی 
رژیم صهیونیستی و آمریکا مطرح می شود و کشورهای 
حوزه خلیج فارس هم که اصلا نمی دانند انرژی هسته ای 
چیست. شفافیت اقدامات و فعالیت های هر کشوری توسط 
راستی آزمایی آژانس تایید می شود و نباید به این ادعاها 

و اظهارات توجه کرد.
وی تاکید کرد: غنی سازی ۵ درصد به سازمان دستور 
داده شده است و این ظرفیت در سازمان است که غنی 
سازی  ۵، ۲۰ یا ۶۰ درصد را انجام دهیم اما اینکه با این 
میزان اورانیوم چقدر بمب می توان تولید کرد این ها حرف 
ها و تصورات و توهمات رژیم اسرائیل و آمریکاست و باید 

گفت که کافر همه را به کیش خود پندارد.
کنترل  بعد  به  این  از  اینکه  به  پاسخ  در  کمالوندی 
ایران روی بازرسی های آژانس بیشتر خواهد شد؟ و اینکه 
پمپئو گفته است ایران در بحث ممانعت از ورود یک بازرس 
آژانس قصد اخاذی دارد گفت: کلمه اخاذی را قبلا هم وزیر 
خارجه آمریکا به کار برده در حالی که این کلمه مناسب 
خودشان است که حتی متحدان خودشان را تحت فشار 
و زورگیری قرار می دهند. ایران به دنبال حقوق خودش 

است
کردیم  استقبال  ها  بازرسی  از  ما  داد  ادامه  وی 
مشروط به اینکه بازرسی برای بازرسی باشد اما اگر قرار 
باشد خرابکاری باشد و بخواهند به اطلاعاتی دست یابند 
ما خیلی هوشیار هستیم. شاید آژانس هم خودش تعجب 
صنعت  روی  ایران  کنترل  و  مراقبت  سطح  این  از  کرده 
هسته ای اش که اجازه نمی دهد آلودگی و مشکلی برای 

صنعتش به وجود آید.
سخنگوی سازمان انرژی اتمی درباره کاهش بازرسی 
برداشته شده است  ها در بخش هایی که محدودیت ها 
گفت: ما در روند بازرسی ها محدودیتی ایجاد نکردیم. وقتی 
تعهدی کنار می رود دیگر موضوعی نمی ماند که بازرسی 
انجام شود. اما ما دست به ساز و کار و ساختار بازرسی ها 
نزدیم اگر بازرسی بخواهد از روند فعالیت ها مثل شمارش 
ماشین های IR۶ که قبلا بازرسان می شمردند ولی الان 
مخالفتی  ما  بشمرند  بخواهند  اگر  اما  ندارد  لزومی  دیگر 

نداریم اما عملا این بازرسی بی معناست.
وی در پاسخ به سوالی درباره همکاری های هسته ای 
در  که  دلیل  این  به  اروپایی ها  گفت:  ایران  با  بین المللی 
تعهداتشان بدهکار هستند در جایگاهی نیستند که بگویند 
این همکاری ها را لغو می کنیم، اما تا جایی که می دانم از 
سرعت پیشرفت همکاری ها کاسته نشده است. البته کار با 
کندی پیش می رود چون روند ها و جزئیات را می فرستند 
جاهایی که باید اجازه بگیرند و شرکت هایی که از تحریم 
های آمریکا می ترسند از ورود به این همکاری ها خودداری 

می کنند از این رو کار با کندی روبرو می شود.

ظریف در نشست وزرای امورخارجه اکو:

ترتیبات تکمیلی درون منطقه ای اکو باید عملیاتی شود

کمالوندی: ظرفیت غنی سازی ۶۰ درصد را داریم

گام چهارم، گام آخر نیست
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